

特藏及文獻組

Special Collections and Archives

基督教在華發展史文獻

Archives on the History of Christianity in China

簡介

香港浸會大學圖書館於1996年開始，致力蒐集有關中國基督教徒、傳教士與教會歷史的書籍、期刊及史料，如信件、手稿、明信片等，集成「基督教在華發展史文獻」館藏。不同教會和教派的相關文獻，都在收藏範圍之內。現存超過8,500冊檔案及書刊和29,000件以上的縮微資料，亦訂閱多個數據庫供研究之用。

館藏

館藏中有很多西方傳教士、中國基督徒和教會領袖的傳記，以及關於來華差會和中國本土教會歷史的書籍，例如教會新報、萬國公報、中華基督教會年報。本組亦提供美以美會、英國海外傳道會及倫敦傳道會等英美傳道會的縮微資料。

二戰後，香港基督教教會發展蓬勃，本組搜羅了許多教會及基督教組織的出版物，以助學者研究香港基督教發展史。此外，亦有不少近現代及當代基督教及天主教在中、澳、台發展的歷史資料。

本組也收集了一些歷史文獻，例如港澳浸信會、美南浸信會女傳道會和興化佈道年議會等機構檔案；吳立樂女士、徐松石牧師、施其樂牧師、郭乃弘牧師等個人文件與手稿。



數碼館藏

特藏及文獻組進行了一系列數碼化項目，方便讀者透過網絡隨時查閱所需資料。

- 圖書館與香港和台灣的教會及基督教機構合作進行「華人基督宗教文獻保存計劃」數碼化項目，掃描了他們出版的近1,800冊書籍及60種刊物
- 館藏中二十世紀前在中國出版的基督教刊物
- 明信片、海報、地圖和224張原屬中國內地會的玻璃幻燈片及玻璃負片影像，皆可在圖書館藝術館藏中瀏覽
<https://bcc.lib.hkbu.edu.hk/artcollection>
- 本組從友聯研究所的海量剪報中，選取了三萬多份 1950 至 1976 年間出版，有關中國政府的宗教政策和基督教與天主教在中國發展的中英文報章及期刊，加入圖書館的「華人剪報資料庫」中，作為「當代中國基督教發展剪報數據庫」分集
<https://digital.lib.hkbu.edu.hk/newsclipping>



INTRODUCTION

The Archives on the History of Christianity in China was established in 1996. Regardless of denominations, the Archives collect both primary and secondary English and Chinese language materials concerning Chinese Christians, missionary activities in China and church history. Current holdings of the Archives include over 8,500 volumes of correspondence, diaries, manuscripts, books and serials, as well as over 29,000 microforms. The collection is augmented by various databases.

COLLECTION

The collection is rich in the biographies of missionaries, Chinese Christians and church leaders, as well as the history of various missions in China since the 19th century.

To reflect the flourishing local church scene after WWII, the Archives have also collected many publications from churches and Christian organizations in Hong Kong. In addition, information on the history of Christianity in Taiwan and Macau, and the development of the Catholic Church in Greater China region, is also represented in the collection.

地點 Location of Special Collections and Archives

香港浸會大學區樹洪紀念圖書館四樓
Level 4, Au Shue Hung Memorial Library,
Shaw Campus, Hong Kong Baptist University

服務時間 Service Hours

星期一至五 上午九時至下午五時三十分
星期六、日及公眾假期除外
Monday – Friday 9 a.m. to 5:30 p.m.
Closed on Saturdays, Sundays and Public Holidays

☎ 電話 Tel.: (852) 3411 5937

☎ 傳真 Fax: (852) 3411 5589

✉ 電郵 E-mail: libarc@hkbu.edu.hk 網頁 Website



The Archives include rare books collection, supplemented with the rich collection of microform materials such as:

- Publications from Chinese churches and Christian associations in the 19th and early 20th centuries
- Archival records of various American and European mission boards, including Methodist Episcopal Church, Church Missionary Society and London Missionary Society

Archival materials of organizations including the Hong Kong-Macao Baptist Mission, China Woman's Missionary Union and the Hingwa Conference of Methodist Episcopal Church are found in the collection. Personal papers are collected from missionaries, prominent church leaders and historians, such as Lila Watson, Rev. Princeton Hsu, Carl T. Smith, and Rev. Kwok Nai Wang.

館藏的使用 Access to the Collection

特藏及文獻組除服務本校師生外，校外人士亦可預先透過電郵申請到訪使用本組資料。讀者如欲閱覽大量資料，請提前與本組說明，以便職員作出相應協調和準備。

Individuals who are not staff or students of the Hong Kong Baptist University are very welcome to apply for permission to use our collections and services. Researchers are also encouraged to contact SCA prior to their visit so that materials they need can be retrieved and prepared beforehand.

DIGITIZED COLLECTIONS

The Archives has undertaken a series of digitization to facilitate free online access:

- Close to 1,800 books and 60 serials, which are publications from churches and Christian organizations in Hong Kong and Taiwan, have been digitized with their collaboration under the "Preservation for the Documentation of Chinese Christianity" Project
- Christianity publications in China before the 20th century
- Pictorial materials include a collection of 224 lantern slides and negatives titled "China through the Eyes of CIM Missionaries" and other materials including postcards, posters and maps. These materials can be accessed through the Library's Art Collections website
- Over 30,000 newspaper clippings, originally from the Union Research Institute and related to the development of Christianity in China between 1950 and 1976, are made accessible in the Library's newspaper clippings database

🌐 <https://bcc.lib.hkbu.edu.hk/artcollection>

🌐 <https://digital.lib.hkbu.edu.hk/newsclipping>

